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اینترنت با کیفیت و پرسرعت برای مردم
گروه سیاســی/ درحالی کــه برخی کندی 
موقتی اینترنت را به ابــزاری جدید برای 
هجمــه به دولــت و فضاســازی علیه آن 
تبدیل کرده بودند، روز گذشــته در جلسه 
ســوی  از  دولــت  موضــع  هیأت وزیــران، 
رئیس جمهور بیان شد: دولت تأکید دارد 
اینترنت با کیفیت و پرســرعت در اختیار 

مردم باشد.
ایــن موضــع، از ایــن رو اهمیــت دارد 
خبرســازی های  بــه  حتــی  برخــی  کــه 
جعلــی علیــه دولــت و وزارت ارتباطات 
هــم روی آورده بودنــد، جعلیاتــی کــه از 
ســوی رســانه های جریانی و عوامل آنان 
داده  بســامد  اجتماعــی  شــبکه های  در 
شــد؛ از جمله رسانه مؤسســه فرهنگی و 
اطلاع رسانی »تبیان« وابسته به سازمان 
تبلیغات که مدعی شده بود که در جلسه 
اخیر شــورای عالی فضای مجــازی، وزیر 
ارتباطات پیشــنهاد محدودیت اینترنت 
بین الملل را مطرح کرده اســت! هرچند 
ساعتی بعد، با اصلاحیه ای که این رسانه 
منتشــر کرد، معلوم شــد که روایتی کاملًا 
معکوس از واقعیت منتشــر کرده است. 
این رســانه، اینطور ادعای خود را اصلاح 
کرد که »پیگیری های جدید تبیان نشــان 
می دهــد در جلســه اخیــر شــورای عالــی 
فضــای مجــازی، زارع پور وزیــر ارتباطات 
پیشنهاد افزایش ترافیک اینترنت را ارائه 
داده بود که این خواسته با عدم موافقت 
اکثریــت اعضــا روبه رو شــد؛ تنهــا یکی از 
اعضای حاضر در جلســه با این تصمیم 
موافقت کرده است. در نهایت حاضرین 
جلسه تصمیم قطعی درباره درخواست 
وزیر ارتباطات را به بررسی کارشناسی در 

کمیتۀ دیگری منوط کردند.«
ادعاهــا علیــه دولــت درحالی مطرح 
شد که از ابتدای فعالیت دولت سیزدهم، 
توسعه دولت الکترونیک، به عنوان یکی 
از ابزارهــای مبــارزه با فســاد و شــفافیت، 
تعریف و دنبال شده است؛ امری که یکی 
از پیــش نیازهــای آن، توســعه خدمــات 

مبتنی بر اینترنت در کشور است.
ماننــد ایــن تأکیــد آیــت الله رئیســی 
شــورای  مــاه  بهمــن   14 جلســه  در  کــه 
اجرایــی فنــاوری اطلاعــات مطرح شــد. 
رئیــس جمهــور در این جلســه، تســهیل 
خدمات رسانی به مردم، ارتقای شفافیت 
و مبــارزه بــا فســاد را از نتایــج و ثمــرات 
تحقــق دولــت الکترونیــک عنــوان کرد و 
گفت: »باید تلاش کنیم عقب ماندگی ها 
چــه  هــر  الکترونیــک  دولــت  زمینــه  در 

سریع تر برطرف شوند.«
گذشــته  سه شــنبه  ایــن،  کنــار  در 
سخنگوی دولت نیز در پاسخ به انتقادها 
دربــاره کنــدی اینترنــت و نیــز پاســخ بــه 
فضاســازی های غیرواقعی علیه دولت، 
به صورت جزئی تری به ابهامات پاســخ 
داد. علــی بهادری جهرمــی، اصلی ترین 
دلیــل ســرعت کنــدی اینترنت بویــژه در 
اینترنــت ثابــت را مربــوط به پیــک کرونا 
دانســت و گفــت »اختــلال ایجــاد شــده 
ناشــی از آن اســت کــه زیرســاخت های 
موجــود در پهنــای باند و بویــژه اینترنت 
ثابت متناســب با نیاز امروز کشور نیست 
و توانایی پاسخگویی در این پیک کرونا را 

ندارد.«
او حتــی بــه گــزارش وزیــر ارتباطــات 
مبنــی بــر افزایــش 1۲ درصدی ســرعت 

اینترنــت ثابــت و 1۰ درصــدی اینترنــت 
همــراه در شــش مــاه اخیــر هم اشــاره و 
تصریــح کرد: »بــا این همه ایــن افزایش 
سرعت متناسب با نیازهای کشور نیست؛ 
ایــن اختــلالات باعــث شــد اســتفاده از 
اینترنــت به ســمت اســتفاده از اینترنت 
مصــرف  درصــد   ۷۰ و  برســد  همــراه 
اینترنــت همــراه شــاهد  در  را  اینترنــت 
هســتیم.« بهادری جهرمی تصریح کرد: 
توســعه شــبکه فیبر نوری راهــکار اصلی 
اســت که در طول برنامه ســه ساله اعلام 
شــده وزیر ارتباطــات، در دولــت مردمی 

توسعه خواهد یافت .
به رغم این توضیح روشن، کارشناسی 
شــفاف ســخنگوی دولت و با وجود اینکه 
بهادری جهرمی اصل کنــدی اینترنت را 
پذیرفته و همراه با آن، دلایل زیرســاختی 
آن را نیز توضیح داده بود، اما واکنش های 
زنجیــره ای به این مســأله، بــاز هم جعل 
بــود. این جعل، این بار از مجرای بازنشــر 
یک مصاحبه قدیمی اتفاق افتاد. به این 
صــورت کــه منابــع خبــری اصلاح طلب 
با بازنشــر یک مصاحبــه قدیمی، مدعی 
تکذیب سخنان بهادری جهرمی از سوی 
شــرکت مخابــرات شــده و ادعــا کردنــد 
مشــکل اینترنــت ثابــت ناشــی از تأمین 
نشــدن پهنای باند مورد نیــاز مخابرات از 
سوی شرکت زیرساخت است. اما ساعتی 
مدیــرکل  بیدخــام،  محمدرضــا  بعــد، 
شــرکت  بین الملــل  امــور  و  ارتباطــات 
مخابرات ایران با بیان اینکه تأمین پهنای 
بانــد مصرفــی شــرکت مخابــرات ایــران 
در وضعیــت عــادی قــرار دارد، گفت: »با 
وزارت  و  زیرســاخت  شــرکت  همــکاری 
ارتباطــات و فنــاوری اطلاعــات و به رغــم 
افزایش مصرف کاربران در روزهای اخیر، 
در حال حاضر مشــکلی در تأمین پهنای 
باند اینترنت شرکت مخابرات ایران وجود 

ندارد.«
به هر رو شــواهد بســیاری برای اثبات 
این واقعیت وجود دارد که رویکرد دولت 
نسبت به اینترنت، دقیقاً منطبق با تأکید 
آیــت الله رئیســی اســت؛ یعنی اســتفاده 
مــردم از مزایای اینترنــت امن، با کیفیت 
و پرســرعت. هرچنــد تجربــه و گذشــته 
نــان  منتقــدان، نشــان می دهــد برخــی 
سیاست را در تحریف واقعیت می جویند، 
نه تکیه بــر واقعیت های صریحــی که در 
دولــت و وزارت ارتباطــات می گــذرد، یــا 
تکــرار آنچه روز گذشــته در هیــأت دولت 

گذشت.
ë  ،تأمین اینترنت باکیفیت و پرســرعت

تکلیف وزارت ارتباطات
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، آیت الله ســیدابراهیم رئیسی 
روز گذشته در جلسه هیأت دولت، با اشاره 
به سیاســت دولــت بــرای ارائــه اینترنت 
بــا کیفیت و پرســرعت اظهارکــرد: وزارت 
ارتباطات مکلف اســت زیر ســاخت لازم 
را برای اســتفاده مردم از مزایای اینترنت 

امن، با کیفیت و پرسرعت فراهم کند.
رئیــس جمهــور همچنیــن بــا اشــاره 
به فرصــت مغتنــم معنــوی در ماه های 
مبــارک رجب، شــعبان و رمضــان تأکید 
کــرد: مــردم نبایــد در اداره هــا ســردرگم 
و  »مــردم داری«  بــا  کارکنــان  و  باشــند 
»اخلاق حرفه ای« به مشکلات مراجعین 
رســیدگی کنند.آیت الله رئیسی در همین 

زمینه افزود: ســازمان اداری و استخدامی 
باید ســاز وکار اصــلاح مشــکلات اداری را 
بیابــد و برای اصلاح آن اقدام کند. رئیس 
جمهور ادامه داد: برای شفافیت و نظارت 
بــر ســلامت اداری، ضــروری اســت ارائه 
خدمات دولتی بر بستر فناوری اطلاعات 

با جدیت دنبال شود.
آیــت الله رئیســی در بخــش دیگــری 
از ســخنان خــود بــه اهمیــت درختکاری 
اشــاره و بر ضرورت توســعه فضای سبز و 
حفاظــت از محیط زیســت با اســتفاده از 

شیوه های علمی تأکید کرد.
رئیسی اجرای مصوبات شورای عالی 
ایرانیــان را مهــم برشــمرد و گفــت: یکی 
از وظایــف مهــم شــورای عالــی ایرانیــان 
تسهیل در سرمایه گذاری و جذب سرمایه 
ایرانیان مقیم خارج است و تضمین اصل 

و سود سرمایه الزامی است.
ë  دفتــر تجــاری ایــران در قطــر تأســیس

می شود
رئیــس جمهــور روز گذشــته در بازگشــت 
از ســفر دو روزه بــه قطــر، ایــن ســفر را در 
راستای سیاست همسایگی دانست که با 
دو هدف عمده »افزایش اعتماد متقابل 
و همکاری با همســایگان« و »سهم ایران 

در اقتصاد و تجارت منطقه« انجام شد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست 
جمهوری، آیت الله ســیدابراهیم رئیسی 
با اشــاره به اینکه در دیدار با ســران کشــور 
قطر، مسائل دوجانبه، تجاری، اقتصادی، 
انــرژی، فرهنگــی و بویژه ســرمایه گذاری 
مورد بررسی و بحث قرار گرفت، تصریح 

کــرد: 1۴ توافقنامه به امضا رســید که باید 
اجرایی  و از طرف همکاران من در دولت 
پیگیری شود و امیر قطر نیز مسئولان عالی 
قطــری را موظــف کردند ســریعاً کارهای 
اجرایی این موافقتنامه ها و تفاهمنامه ها 
دنبال شود. وی با اشاره به نشست خود با 
فعالان اقتصادی در کشور قطر و تأکید بر 
اینکه فعالان اقتصادی بسیار تمایل برای 
کار اقتصادی، تجاری و ســرمایه گذاری در 
ایران داشــتند، اظهار کرد: تأســیس دفتر 
تجاری ایران در قطر باید با سرعت ایجاد 
شــود، همچنین قرار شــد وزرای صنعت 
دو کشــور نســبت به رفع موانع تجــاری و 
اقتصادی و ســرمایه گذاری بین دو کشــور 
اقــدام کنند. رئیس جمهــور تصریح کرد: 
بــاورم این اســت که گزارش هــای نوبه ای 
به مــردم از کارهای انجام شــده می تواند 
مردم عزیز را به نتایج این سفرها امیدوار 

کند.
ë عقب نشینی نکرده و نخواهیم کرد

رئیس جمهور در نشســت تخصصی 
بــا تجــار و فعــالان اقتصــادی قطــری و 
ایرانی که عصر سه شــنبه در دوحه برگزار 
شــد، با بیــان اینکه امــروز سیاســت ما در 
جهــت احیــای ایــن ظرفیت هــا و فعــال 
شدن سیاست ارتباط با همسایگان است، 
افــزود: فعــالان اقتصــادی بداننــد اراده 
مسئولان دو کشور ایران و قطر آن است که 
روابط تجاری و اقتصادی توسعه پیدا کند 
لذا ضرورت دارد که برای ســرمایه گذاری 
برنامه ریزی شود. رئیسی با اشاره به اینکه 
در نخســتین گام دفتــر تجــاری ایــران در 

قطر فعال خواهد شد، افزود: دومین گام 
برداشتن موانعی است که پیش روی یک 

فعال اقتصادی است. 
آیــت الله رئیســی بــا اشــاره بــه اینکــه 
بــا وجــود همــه تهدیــدات و تحریم هــا 
امروز در ایران پیشــرفت های بســیاری در 
حوزه های مختلف صورت گرفته اســت، 
گفــت: برخــی اوقــات کــه بــا تعــدادی از 
مسئولان اروپایی تلفنی صحبت می کنم، 
آنــان هــم می گوینــد تحریم علیــه ایران 
ظالمانه اســت. ما نســبت به احقاق حق 
جمهوری اسلامی ایران مصمم هستیم، 
عقب نشــینی نکــرده و نخواهیم کــرد. در 
ایــن نشســت همچنین حــدود ۲۰ نفــر از 
تجار برجسته قطری و ایرانی نظرات خود 

را مطرح کردند.
ë  آمادگــی ایــران بــرای توســعه روابط با

کشورهای آفریقایی
رئیــس جمهور سه شــنبه گذشــته نیز 
در دوحــه، در حاشــیه ششــمین مجمــع 
در  گاز  صادرکننــده  کشــورهای  ســران 
دیدار»اوبیانگ انگوئما امباسوگو« رئیس 
جمهــور گینــه اســتوایی، بــا بیــان اینکــه 
کشــورهای غربــی روحیــه اســتعمارگری 
خــود را حفــظ کــرده و فقــط روش هــای 
اســتعمارگری خــود را تغییــر داده انــد، 
اعــلام کــرد: آمــاده همــکاری و توســعه 
روابط با کشورهای آفریقایی در زمینه های 
مختلف و از جمله صدور خدمات فنی و 
مهندســی بــه این کشــورها از جمله گینه 

استوایی هستیم.
رئیس جمهور در واکنش به اظهارات 

رئیــس جمهــور گینــه اســتوایی مبنی بر 
اینکــه هیچ کدام از کشــورهای اروپایی در 
زمینه مقابله با کرونا کمک قابل توجهی 
به این کشــور نکرده اند، تصریــح کرد: ما 
نیز در ایران اگر خودمان اقدام به ساخت 
واکسن نمی کردیم، غربی ها به ما واکسن 
نمی دادنــد. اما امروز ۶ شــرکت در ایران 

واکسن های کرونا تولید می کنند.
آیــت الله رئیســی در دیــدار »فیلیبــی 
نیوســی« رئیس جمهور موزامبیک نیز با 
اشاره به اینکه جمهوری اسلامی همواره 
بــاور داشــته کــه کشــورهای آفریقایــی از 
مردمی پرتلاش و ذخایر و استعدادهای 
چشمگیر برای رشد و پیشرفت برخوردار 
ســیزدهم  دولــت  اظهارکــرد:  هســتند، 
در راســتای همیــن نگاه آماده گســترش 
بــا  اقتصــادی  و  تجــاری  همکاری هــای 
کشــورهای آفریقایــی و بویــژه موزامبیک 
و انتقــال تجربیــات و دانش فنــی به این 

کشورهاست. 
ë  آیت الله رئیســی فــرا رســیدن روز ملی

ژاپن را تبریک گفت
رئیــس جمهور در پیام هــای جداگانه   
و»کیشــیدا  امپراطــور  هیتــو«  »نــارو  بــه 
فومیو« نخست وزیر ژاپن، فرا رسیدن روز 
ملی این کشور را تبریک گفت. به گزارش 
پایگاه اطلاع رســانی ریاســت جمهوری، 
فــرا  تبریــک  ضمــن  رئیســی  آیــت الله 
رســیدن روز ملی این کشور، تصریح کرد: 
مناســبات دوســتانه و تاریخی جمهوری 
اســلامی ایــران و ژاپــن بــر پایــه اعتماد و 

احترام متقابل بنا نهاده شده است.

رئیس جمهور در جلسه هیأت دولت به ادعاها علیه وزارت ارتباطات واکنش نشان داد  توسط رئیس مجلس صورت گرفت

تصحیح روایت نادقیق از پیام رهبر انقلاب
گروه سیاســی/ روایــت نادقیق از تذکــر بودجه ای رهبر معظــم انقلاب از 
سوی رئیس مجلس و حواشی ای که پیرامون آن به وجود آمد، سبب شد 
که محمد باقر قالیباف با قرائت متن نامه، اشــتباه خود را اصلاح نماید. 
متنــی که تصریح داشــت مخاطب تذکر رهبری شــخص رئیس مجلس 

شورای اسلامی بوده است.
قالیباف در جلسه علنی روز گذشته مجلس با بیان اینکه در مورد نامه 
رهبر معظم انقلاب قبلًا اشاراتی داشتم و الان متن نامه را قرائت می کنم 
که تفســیری وجود نداشته باشــد، گفت: »در متن نامه آمده است: جناب 

آقــای قالیبــاف نامــه 1۴۰۰/11/۲۷ رئیس 
کل بانــک مرکــزی در خصــوص تکالیف 
شبکه بانکی در مصوبه کمیسیون تلفیق 
بودجه 1۴۰1 و آثار آن در تشــدید ناترازی 
بانک ها و افزایش پایه پولی به استحضار 
مرقــوم  رســید،  انقــلاب  معظــم  رهبــر 
فرمودند: بســمه تعالی ریاســت محترم 
مجلس شورای اسلامی مقتضی است به 
این هشدار توجه لازم شود مراتب جهت 

اقدام مقتضی ایفاد می گردد.«
قرائــت متــن نامه پــس از آن بــود که 

قالیباف روز دوشنبه در جریان بررسی جزئیات لایحه بودجه 14۰1 کل کشور 
بــا گفتن اینکه »رهبر معظم انقلاب در نامه ای به بنده و ســایر نمایندگان 
به صــورت مکتوب هشــدار دادنــد که تکلیــف مالایطاقی بــه بانک ها داده 
نشــود«، گفته بود: »این هشدار حضرت آقا هم به مجلس و هم به دولت 
اســت.« وی در تأکید بر نظرش نســبت به اینکه دولت هم مخاطب تذکر 
بــوده، افــزوده بود: »اگر شــاهد بــالا رفتن نــرخ کالاها و خدمات در ســطح 
جامعه هســتیم همه به تکالیف مالایطاق برمی گردد که از ســوی دولت و 

مجلس به بانک ها تحمیل می شود.«
تقصیر کار دانســتن دولت در ایجاد فشــار مضاعف بر سیســتم بانکی 
در حالــی بــود که دولت در ارائه لایحه بودجه ســقف تســهیلات بانکی را 
۶۰۰ هــزار میلیارد تومان مشــخص کرده بود که با تبصره های کمیســیون 
تلفیــق ایــن مبلغ بــه میزان بــالای 11۰۰ میلیــارد تومان افزایــش یافت و 
رئیــس بانــک مرکــزی در نامه ای به رهبــر معظم انقلاب خواســت که با 
توجه به شــرایط کنونی کشور تکلیف مالایطاق بر بانک ها تحمیل نشود. 
عــلاوه بر آن سیداحســان خاندوزی وزیــر امور اقتصــادی و دارایی نیز در 
یادداشــتی که روز شــنبه منتشــر شــد درباره اصلاحات کمیســیون تلفیق 
مجلــس در بودجه 1۴۰1 نوشــته بــود: »افزایش حدود هزار هــزار میلیارد 
تومان بر تســهیلات تکلیفی بانک های دولتی که غالباً خود دچار مشکل 
ترازنامــه هســتند یا به  معنــای عدم تحقق تکالیف بودجه از روز نخســت 
تلقــی می شــود یــا بر دامنه مشــکلات شــبکه بانکــی خواهد افــزود. بنده 
به عنوان کســی که مدافع نظریه »هدایت اعتبار« هستم و از ایفای نقش 
بانک ها در زمینه اهداف توســعه اقتصاد ملی حمایت می کنم این شیوه 

از تسهیلات تکلیفی را مفید به حال اقتصاد ایران نمی دانم.«
مواضعــی که مشــخص می کــرد مخاطب دانســتن دولــت در مقابل 
تذکــر رهبــری نادقیق بوده و بر اســاس برخــی گمانه زنی ها بــا تذکرداده 

شده، از رئیس مجلس خواسته شد که آن را اصلاح کند.

معاون اول رئیس جمهور:

گسترش واکسیناسیون از عوامل مدیریت مطلوب 
موج ششم کرونا است

 جلســه کارگروه رؤسای کمیته های تخصصی کرونا عصر روز گذشته به 
ریاســت معاون اول رئیس جمهور برگزار شــد. محمد مخبر در این جلسه 
بــا اشــاره بــه گزارش هــای ارائه شــده مبنی بر کاهــش میــزان مراجعات و 
بستری های ناشی از کرونا، از اقدامات صورت گرفته برای مدیریت بیماری 
کرونا در پیک ششــم قدردانی کرد و گفت: یکی از دلایل مدیریت شــرایط 
موجود و بالا رفتن میزان مقاومت مردم، گســترش واکسیناسیون است که 
طی ماه های اخیر به خوبی و با ســرعت بالا انجام شــده اســت. با این حال 
ضــرورت دارد همچنــان رونــد بیماری مــورد رصد قرار گرفتــه و مصوبات 

ستاد ملی کرونا با جدیت دنبال شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رئیس جمهور، در این جلسه 
که رئیس دفتر رئیس جمهور، وزرای بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، 
آموزش و پرورش و فرهنگ و ارشــاد اســلامی و همچنین رئیس جمعیت 
هــلال احمــر حضور داشــتند، وزیــر بهداشــت درمــان و آموزش پزشــکی 

گزارشی از آخرین وضعیت بیماری کرونا در کشور ارائه کرد.
بهــرام عین اللهــی گفت: با وجود پیک ششــم کرونــا و محدودیت های 
اعمال شده، شرایط به خوبی تحت مدیریت است که نشان دهنده عملکرد 

قابل قبول دولت در گسترش واکسیناسیون بوده است.

بازرس ویژه رئیس جمهور:

در حال بررسی انتصاب ها هستیم
بــازرس ویژه رئیس جمهور از بررســی برخی انتصابات توســط مجموعه 
متبوعــش خبــر داد. بــه گزارش ایرنا، حجت الاســلام حســن درویشــیان 
روزگذشــته با ارائه گزارشــی از اقدامات  دولت در موضوع فســاد و مقابله  
بــا آن، یــادآور شــد: مردمی بــودن، عدالت محــوری، فسادســتیزی و کار 
انقلابی و جهادی کردن رویکرد دولت ســیزدهم اســت  که رئیس جمهور 

اختیارات خود در حوزه مبارزه با فساد را به بازرسی ویژه تفویض کرد.
بــازرس ویژه رئیس جمهــور با تأکید بــر شایســته گزینی به عنوان یکی 
دیگــر از اصول مبارزه با فســاد گفت: شایســته گزینی یکــی از دغدغه های 
رئیس جمهــور اســت و بازرســی ویــژه دو ماه قبــل در مکاتبــه ای از وزرا و 
مســئولان خواست تا ملاک ها و شاخص های انتصابات خود را بر اساس 

قانون اعلام کنند تا از جنبه تطبیق با مقررات بررسی شود.
وی بــا اشــاره بــه اینکــه در مــورد دو انتصــاب در وزارت راه و ســازمان 
هواپیمایــی کشــوری افــراد منصوب صلاحیت هــای لازم را نداشــتند و با 
مکاتبــات بازرســی ویژه رئیــس جمهوری ایــن انتصاب هــا متوقف و لغو 
شــده اســت، افزود: برای نمونــه در قانون انتخاب اعضــای هیأت مدیره 
شــرکت ملی نفت 1۵ ســال ســابقه با ۵ ســال مدیریت در این حوزه لازم 
اســت و برخی دســتگاه های دیگر هم شــرایطی دارند که بر اســاس آنها 
در حــال ارزیابــی انتصابــات هســتیم و اگر مــوارد خلافی احصا شــود، به 

رئیس جمهور گزارش داده می شود.
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واکنش وزیر ارتباطات به اقدام مجلس: نمایندگان به دغدغه های مردم توجه کنند

مخالفت دولت با طرح صیانت
گروه سیاســی/ بــا نامــه معاونت قوانیــن مجلس 
مبنی بر ابطال مصوبه کمیســیون مشترک درباره 
تصویب کلیــات طرح صیانت از فضــای مجازی، 
صــف مخالفــان و منتقــدان ایــن طرح هــر لحظه 
بیشــتر و بیشــتر می شــود. جــان انتقاد همــه آنان 
هم چهار کلمه حرف حســاب اســت: »عدم اقناع 
افــکار عمومی«؛ موضوعی که دیگــر باید گفت به 
یکی از ضعف های این مجلس بدل شــده و هربار 
کــه خیزی بــرای تصویب هر طرحی برمــی دارد با 
انبوهــی از انتقــادات روبه رو می شــود. آنــان طرح 
»شــفافیت« آرای خود را که وعده انتخاباتی شــان 
بــه مردم بوده رد می کننــد و در مقابل بر تصویب 
»صیانتــی« که مردم نســبت بــه آن ابهــام دارند، 

اصرار می ورزند.
در مــرداد مــاه امســال و تنهــا چنــد روز پیــش 
از تحلیــف رئیــس جمهــور ســیزدهم، رأی موافق 
نماینــدگان بــه اینکــه طرح موســوم بــه صیانت از 
حقــوق کاربــران در فضای مجازی مصــداق اصل 
85 قانون اساســی شــود و در کمیســیون مشترک و 
نه در صحن علنی مورد بررســی قرار گیرد، سرآغاز 
گمانه زنی ها در افکار عمومی شد. عمده انتقادات 
در کنار مخالفت با این طرح، تأکید بر این مهم بود 
که چرا مجلسی ها برخلاف شعارهای خود در حوزه 

اقتصــاد و معیشــت، ســراغ مســائل غیراقتصادی 
رفته انــد و اینکــه این موضــوع در حــال حاضر چه 
ضرورتی داشــته که باید مصداق اصــل 85 قانون 
اساســی قرار بگیــرد. مورد دیگری کــه در واکنش ها 
پــر رنگ بود اینکه چرا مجلس اجــازه نداده دولت 
جدیــد درخصــوص ایــن موضــوع اقــدام بــه تهیه 
لایحــه کنــد. بــا گذشــت ۷ مــاه از رأی نماینــدگان، 

همچنان این طرح مورد اختلاف است.
ë نیاز فضای مجازی به قانون

اصل قانونگذاری در امر فضای مجازی، بعید 
اســت که مورد مخالفت کســی قــرار بگیــرد. تا به 
امروز و با توجه به پیشرفت هایی که در این عرصه 
به وجــود آمده، هیچ قاعده گــذاری و قانونگذاری 
صورت نگرفته و تنها شورای عالی فضای مجازی 
دســتورالعمل ها و مصوبه هایــی در این خصوص 
داشته اســت. این در حالی است که زندگی مردم 
هر لحظه بیشتر با فضای مجازی عجین می شود 
و همچون ســایر پدیده های جدید نیــاز به قوانین 
و مقررات پیدا خواهــد کرد. پارلمان هم که محل 
قانونگذاری است و نمایندگان باید به وظیفه خود 
عمل کنند. اما همین عمل به وظیفه نمایندگی، 
بعضاً با کج سلیقگی همراه شده است. در دورانی 
که افکار عمومی نسبت به این موضوع حساسیت 

زیادی پیــدا کرده اند و مهمتر از آن اینکه در اثنای 
بحــث بودجه و انتقاداتی که به کمیســیون تلفیق 
وجــود دارد کــه لایحــه را تبدیل به طــرح کرده اند 
که عایدی ای جز کســری بودجه نخواهد داشــت، 

دست به چنین کاری زده اند.
ë ضعف اقناع کنندگی آفت جان تصمیمات

با این اقــدام نمایندگان مشــکل بزرگتری هم 
پدیــد آمــد. اصــلًا کســی نمی دانــد کــه صیانت از 
حقــوق کاربــران یعنــی چه؟ حتــی خــود کاربران 
هــم نمی داننــد قانونــی کــه نمایندگان برایشــان 
می نویسند قرار است از کدام حقوق شان صیانت 
کند؟ آنان صیانت را مساوی با فیلترینگ می دانند 
و جمع کثیری از آنان هم کسب وکار مجازی خود 
را در معرض خطر می بینند. اینجاســت که اقناع 
مــردم، به عنــوان مهمترین مقولــه قانونگذاری و 

تصمیم سازی خود را نشان می دهد.
ë صیانت »آری«؛ شفافیت »خیر«!؟

نماینــدگان مجلــس در حالــی خــود را بــرای 

بــه ثمــر نشســتن طــرح صیانــت بــه آب و آتــش 
زده انــد کــه از آنچه خواســت مــردم بــوده عدول 
کرده اند. در جلســه علنی نوبت صبح روز گذشته 
مجلس شــورای اســلامی مالک شــریعتی نیاسر، 
نماینــده مــردم تهــران در تذکــر شــفاهی خطاب 
بــه محمدباقــر قالیبــاف رئیــس مجلــس گفــت: 
»روز یکشــنبه هفتــه جــاری کــه نایب رئیــس اول 
مجلس، اداره جلســه علنی را         برعهده داشت، به 
ایشــان مراجعه کردیم و درخواســت کردیم نامه 
156 نفــر از نمایندگان خطــاب به جنابعالی را         که 
در خصوص موضوع شــفافیت آرا اســت، قرائت 
کننــد، ایشــان پاســخ دادنــد که بــه دلیل بررســی 
بودجــه امکان قرائــت نامه نیســت«. دو روز بعد 
از این اظهارات نیکزاد، کمیســیون مشترک بدون 
توجه به آیین نامه تشــکیل جلسه می دهد و طرح 
صیانــت را بــه تصویــب می رســاند، بــدون اینکه 
مانعی بــه نام بررســی بودجه را پیــش روی خود 

ببیند.

ë واکنش دولت از زبان وزیر ارتباطات
ایــن در حالی اســت که دیــروز وزیــر ارتباطات 
از مخالفــت خــود با طــرح مجلس گفــت و اعلام 
کــرد: این طــرح همچنان اشــکالات اساســی دارد 
و بایــد برطــرف شــود و از همکارانــم در مجلــس 
و نماینــدگان خانــه ملــت درخواســت می کنــم 
در بررســی جزئیــات ایــن طــرح حتماً بــه نظرات 
کننــد.  توجــه  مــردم  دغدغه هــای  و  کارشناســی 
زارع پــور تأکیــد کــرد: »از روزی کــه مــن در وزارت 
ارتباطات مســتقر شــدم، همه تلاشم را معطوف 
بــه رفــع ایــرادات این طرح کــردم و شــاهد بودید 
کــه عنــوان طــرح و برخی از مفــاد آن تغییــر کرد. 
ایــن طرح همچنان اشــکالات اساســی دارد و باید 
برطــرف شــود و از همکارانــم در مجلس شــورای 
اســلامی و نماینــدگان خانــه ملــت درخواســت 
می کنــم در بررســی جزئیــات این طــرح حتماً به 
نظــرات کارشناســی و دغدغه هــای مــردم توجــه 

کنند.«
ë بازگشت به صحن با امضای نمایندگان

تــا آخریــن ســاعات دیــروز تعــداد امضاهــای 
نمایندگان برای بازگشت طرح صیانت به صحن 
علنــی به 16۰ عدد رســید. این نشــانه خوبی برای 

افکار عمومی است.
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دیــروز  رئیســی  ابراهیــم  ســید  دکتــر  آیــت الله 
چهارشنبه در دیدار »بدر بن حمد البوسعیدی« 
وزیر امور خارجه عمان با تشــکر از دعوت رسمی 
ســلطان عمــان بــرای ســفر وی بــه ایــن کشــور، 
گفــت: بدون تردیــد ایــن تعامــلات می تواند در 
تحکیم روابط دو کشــور و حل مســائل منطقه ای 
و بین المللی مؤثر باشــد. رئیس جمهور با اشاره 
به اینکه مواضــع دولت عمان مواضعی خوب و 
متین بوده اســت و تفاوت قابــل توجهی با رفتار 
برخی کشــورهای منطقه دارد، خاطرنشــان کرد: 
توجه عمان به فلسطین و یمن و مسائل منطقه 
قابل توجه اســت. دکتر رئیســی بــا تأکید بر اینکه 
در نــگاه دولــت عمان توجــه به امنیــت منطقه، 
جهان اســلام و مظلومین غرب آسیا وجود دارد، 

بیــان داشــت: مناســبات ما بــا عمان مناســبات 
خوبــی اســت امــا در حــوزه مســائل اقتصــادی و 
و  بیشــتری وجــود دارد  توســعه  تجــاری زمینــه 
ظرفیت های قابل توجه هر دو کشور می تواند در 
رشــد روابط اقتصادی و تجاری به کار گرفته شود. 
آیــت الله رئیســی همچنیــن با دعوت از ســلطان 
عمــان برای ســفر بــه تهــران، تأکید کــرد: اراده و 
سیاســت ما در جمهوری اســلامی ایران توســعه 
همکاری با کشورهای دوست بویژه عمان است. 
»بدر بن حمد البوسعیدی« وزیر امور خارجه 
ســلطنت عمــان نیــز در ایــن دیــدار بــا قدردانی 
از  ایــران  اســلامی  جمهــوری  حمایت هــای  از 
همسایگان، اظهار داشت: روابط ممتازی بین دو 
کشور ایران و عمان وجود دارد که در طول تاریخ 

بــر پایه اعتمــاد متقابل، احتــرام و همکاری های 
مثبت به سود امنیت منطقه و جهان بوده است. 
وزیــر امــور خارجه عمــان تصریح کــرد: مطمئناً 
ســفر شــما به عمان ســفری تاریخــی خواهد بود 
و اهــداف هــر دو ملــت را محقــق خواهــد کــرد. 
همیشــه از روحیــه عمل گرایانه شــما که در همه 
کارهایتــان داریــد حمایــت می کنیــم و مطمئنــاً 
تــلاش خواهیم کرد رویکرد شــما را در گســترش 
روابــط عملیاتــی کنیــم. گفتنی اســت در جریان 
ایــن دیدار وزیــر خارجه عمان نامه ســلطان این 
کشــور را بــه رئیس جمهور ایــران منتقل کرد. وی 
همچنیــن ابــراز امیدواری کــرد روابط سیاســی و 
اقتصــادی دو کشــور بــا ســفر آیت الله رئیســی به 

عمان گسترده شود.

آیت الله رئیسی در دیدار وزیر خارجه عمان:

مواضع خوب و متین عمان تفاوت قابل توجهی با رفتار برخی کشورهای منطقه دارد


